
Høringssvar Ny Havnevej –  Randers er bedst stillet med en Østbro 

 

Den eneste rigtige løsning af de trafikale udfordringer i Randers og Randers bro er en Østbro. 

https://www.randers.dk/media/12282/oestlig-fjordforbindelse.pdf 

 

Østbroen er i flere omgange blevet nærmere undersøgt og der er udarbejdet VVM- redegørelser og sket 

efterberegninger af økonomien i projektet. (Se bl.a. vedhæftede link) 

KRAKA har i 2018 kåret en Østbro til Danmarks bedste infrastruktur projekt. 

 

 

Samtidig med at det er Danmarks bedste infrastruktur projekt målt på intern rente, så skal man ligeledes 

kigger nærmere ned i Østforbindelses dokumenter https://www.randers.dk/media/12282/oestlig-

fjordforbindelse.pdf 

 på s. 13 og i nedenstående tabel, så kan man se, at vejdirektoratet i 2013 fremskriver trafik med en årlig 

stigning frem til 2020 på 0,39% 

Til sammen ligning så fremskriver Rambøll i deres ”Byen til vandet” projekt fra 2016 en årlig trafikstigning 

på 0,59% 

Infrastrukturrapporten fra 2008 fremskriver med 0,92% 

Mens Randers Kommune i det nye materiale præsenteret på kortbilag på Virtuel borgermøde med hele 

2,87% pr. år?  

https://www.randers.dk/media/12282/oestlig-fjordforbindelse.pdf
https://www.randers.dk/media/12282/oestlig-fjordforbindelse.pdf
https://www.randers.dk/media/12282/oestlig-fjordforbindelse.pdf


Både i Rambøll Rapportens 0,59% stigning og i Vejdirektoratets 0,39% stigning i trafikken, så ligger begge 

disse forudsigelser med langt højere end de faktuelle trafik tal i 2020. 

I nedenstående tabel er det omregnet til Årsdøgn og lige såvel som de 37.000 årsdøgn reelt er 41.500 biler, 

så vil 2020 tallet på 38.500 svare til 43.182 biler. 

 

Det korrekte trafik tal pr døgn på Randers Bro i 2020 er 36.157 biler svarende til et årsdøgn tal på 32.236 

biler for sammenhæng mellem årsdøgn og døgntrafik som det fremvises i nedenstående skema 

Vejdirektoratet fra 2013. 

 

Hvis man så kigger på Randers Kommunes slide fra det virtuelle borgermøde om Østbroen så ligger tallet på 

en Østforbindelse på 12.200 biler, hvor Vejdirektoratet i 2013 anslog det om beregnet til døgntrafiktal på 

13.459, men med et højere udgangspunkt i 2020 trafik tal. 

Hvis man så igen kigger på hvad det flytter af trafik væk fra Randers Bro, så vil Iflg. Randers Kommune slide 

være flyttet -9.300 biler, og det er i store træk det samme beregningsgrundlag som Vejdirektoratet har i 

deres tal fra 2013 rapporten hvor deres tal siger 12.000 biler i årstrafik omregnet til 10.699 biler i døgnet 

(Stadigvæk med et højere udgangspunkt). 

 

Der er således tale om en gennem analyseret vej, og med et realistisk fremskrivningstal som ligger meget 

tæt på Rambølls fremskrivningsprocenter i ”Byen til Vandet” rapport fra 2016. 

Hertil skal tillægges at Østbroen er kåret af KRAKA i 2018 som Danmarks bedste infrastrukturprojekt 

baseret på intern rente, og som på alle måder løser de udfordringer som Randers Bro har i dag og i 

fremtiden uden en investering i en ny fjordforbindelse. 

 

 



(Slide fra virtuel borgermøde i 2020) 

 

Hvis man kigger på ovenstående kort, så vil man med lethed kunne se at trafikken på alle de større veje 

indfaldsveje i Randers centrum, som i dag er stærkt trafikeret blive væsentlig reduceret samtidig med at 

små biveje ikke påvirkes af trafik, som en Klimabro ellers vil ligge op til. 

Hvis man så samtidig kobler et ben op på Østbroen syd for fjorden og så ind af Kristrup Engvej, så ledes 

også alt den tunge trafik væk fra centrum og væk fra små veje. Man vil ovenikøbet sparer mindst 150 

millioner af kroner i følgeomkostninger på udvidelse af veje, trafiksaneringsprojekter, sikre skoleveje, o.s.v. 

som fremgår af Rapporter for Byen til vandet som konsekvensfølger af en Klimabro og her har man ikke 

engang regnet med anlæg nord for Klimabroens udmunding på Udbyhøjvej, samtidig med at man også 

slipper for ekspropriation af virksomheder på Havnen og op mod Clausholmvej for omkring 100 mio. kr. 

 

Randers er bedst stillet med en Østbro, det viser alle beregninger? 

Hvorfor indgår en Østbro ikke i debatten? 

Randers Kommune bedes derfor fremlægge en Østbro i debatten om en ny fjordforbindelse, så der er et 

reelt sammenligningsgrundlag? 

Som det vil fremgå af nedenstående skemaer, så vil en Østbro fremtidssikre både vækst og trafikale 

udfordringer i Randers Centrum. 

 

 

 

 



Hvis vi jfr. de faktuelle 2020 tal for Randers Bro på 36.157 fremskriver i henhold til de 4 forskellige 

procentvise opgørelsesmetoder som er fremlagt, så får vi følgende tal på Randers Bro i henholdsvis 2030 og 

2048 og frem:  

Bro Årstal Årstal Årstal     

 2020 2030 2048 2051 2068 2093  

        

Vejdirektoratets stigning på 0,39% 36157 37592 40320   48039 
<- 63 år 
senere 

Rambøll "Byen til vandet" 2016 0,59% 36157 38348 42631  47954 <- 38 år senere  

Infrastruktur Rapport 2008 0,92% 36157 39625 46726 48027 <- 21 år senere   

Rds. Kommune Borgermøde slide 2,87% 36157 47982 79850     

        

* 36.157 er faktuel trafiktælling fra 2020        

(Optællingstallet var i 2018 36.251 biler)        

        

Østbro Årstal Årstal Årstal     

 2020 2030 2048 2051 2068 2093  

        

Vejdirektoratets stigning på 0,39% 12.200 12684 13605   16209 
<- 63 år 
senere 

Rambøll "Byen til vandet" 2016 0,59% 12.200 12939 14384  16180 <- 38 år senere  

Infrastruktur Rapport 2008 0,92% 12.200 13370 15766 16205 <- 21 år senere   

Rds. Kommune Borgermøde slide 2,87% 12.200 16190 26943     

        

        

Randers Bro minus afledt effekt Årstal Årstal Årstal     

af Østbro 2020 2030 2048 2051 2068 2093  

        

Vejdirektoratets stigning på 0,39% 23.957 24908 26716   31830 
<- 63 år 
senere 

Rambøll "Byen til vandet" 2016 0,59% 23.957 25409 28247  31773 <- 38 år senere  

Infrastruktur Rapport 2008 0,92% 23.957 26255 30960 31822 <- 21 år senere   

Rds. Kommune Borgermøde slide 2,87% 23.957 31792 52907     

        
En Østbro vil på alle 3 realistiske vækstrater på mellem 0,39% og op til 0,92% fremtidssikre 

fremkommeligheden på Randers Bro de næste 50 -100 år hvis samme trafik mønster udvikler sig i med de 

fremskrevne  vækstprocenter som hidtil. 

Samtidig så vil der ligge et fremtidigt væksteventyr i Kommunens største landområde Randers NØ. 

Høringssvar indsendt af: 

 

Erik Bo Andersen 

Kongelysdalen 14 

8930 Randers NØ 


